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سرمقاله

آلترناتیو مذاکرات با کارت ماندلا
ادامه از صفحه یک

بنابراین فرسایشی شدن مذاکرات به ضرر هر 
دو طرف است و مضاف بر این که بی بی در 
شرایط و بحبوحه صعب تصاعد بحران می تواند 
آنتراکت و استراحت کرده و نفس بکشد و نیز در 
تلاشی مذبوحانه سعی می کند نیروهای جنگ 
طلبانه ایالات متحده را مورد سوء استفاده خود 
قرار دهد و دونالد ترامپ یار گرمابه و گلستان او 
که چندی است بین او و نتانیاهو شکرآب شده 
است و در سفر اخیر دونالد ترامپ به خاورمیانه 
و سه کشور عربی به دیدار او در سرزمین های 
اشغالی نرفت، خوب می داند که نتانیاهو استاد 
جنگ های روانی و بی پایان است و جنگ با ایران 
هم یک جنگ کلاسیک و جنگ بزرگ قلمداد 
می شود و منافع آمریکا در منطقه را هم به شدت 
تهدید می کند؛ بنابراین هم ایران و هم آمریکا 
به درستی واقف و آگاه هستند که هزینه توافق 

بسیار کمتر از هزینه شکست مذاکرات است.
مستقیم  غیر  مذاکرات  از  دور  پنجمین   
ایران و آمریکا در شرایطی به میزبانی رم و با 
واسطه گری عمان برگزار شد که به باور ناظران 
محور کلیدی گفت و گوها در عین پیچیده تر 
شدن بحث،کماکان زیر ضرب پافشاری طرفین 
بر مواضع اصولی خویش قرار دارد؛ طوری که 
مذاکرات؛  پنجم  و  چهارم  دور  بین  خلال  در 
تشدید  با  متحده  ایالات  دولت  ارشد  مقامات 
پارادوکس های قبلی خویش خواستار غنی سازی 

صفر درصدی در خاک ایران شدند.
که  اصولی  غیر  و  منصفانه  غیر  درخواستی 
اگرچه پیشینه ای طولانی در سیاست های یک 
این مرتبه  ایالات متحده دارد؛  بام و دو هوای 
ولی با لحنی صریح تر رسانه ای شده است که از 
طرف دیگر سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه 
کشورمان پیش از آغاز مذاکرات بار دیگر با تأکید 
بر خطوط قرمز ایران تسریع نمود که غنی سازی 
در خاک کشورمان چه با توافق و چه بدون آن 

ادامه خواهد یافت.
وزیر امور خارجه همچنین در پایان این دوره 
پنجم  دور  در  که  متذکر شد  گوها  و  از گفت 
واسط  آمریکا  با  تهران  مستقیم  غیر  مذاکرات 
عمانی بسته ای از ابتکارات جدید را برای عبور 
نمایندگی  هیئت های  روی  پیش  بست  بن  از 
ارائه کرده و روی میز طرفین قرار داده است. 
راهکارهایی که بنا است در پایتخت های دو کشور 
طرفین،  پذیرش  و  قبول  صورت  در  و  بررسی 
مبنای مذاکرات بعدی قرار گیرد؛ هرچند جزئیاتی 

از این ابتکارات فاش نشده است.
ولی  سیاست  سپهر  تحلیلگران  و  کنشگران 
طی گمانه زنی هایی بر این باور هستند که این 
پیشنهاد ها شامل ترتیبات مرحله ای برای کاهش 
تحریم ها،  در  تسهیل محدود  تنش،  و  بحران 
با  هسته ای  کنسرسیوم  ایده  احیای  حتی  یا 

مشارکت کشورهای عربی باشد.

خبر

خبر

جعفرزاده ایمن آبادی:
توقف غنی سازی یک »بلوف سیاسی« 
در برابر فشار لابی صهیونیستی است

تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  ادوار  نماینده 
آمریکا  کنگره  اکثریت  که  شرایطی  در  کرد: 
تاثیر لابی صهیونیست ها است، ترامپ  تحت 
لابی  فشار  با  مقابله  برای  است  مجبور  نیز 
روند  در  را  سیاسی  بلوف های  صهیونیستی 
به  نهایت مجبور  اما در  مذاکرات مطرح کند، 

عقب نشینی خواهد شد.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای 
 - روز سه شنبه  اسلامی،  انقلاب  رهبر معظم 
۳۰ اردیبهشت ماه - در  مراسم اولین سالگرد 
شهادت آیت الله رئیسی و دیگر شهدای خدمت 
در حسینیه امام خمینی )ره( تاکید کردند »من 
یک تذکر به طرف مقابل بدهم. طرف  آمریکایی 
این مذاکرات غیرمستقیم وارد صحبت  که در 
کنند  کنند، سعی  وگو می  و گفت  می شوند 
یاوه گویی نکنند. اینکه بگویند ما به ایران اجازه 
غنی سازی نمی دهیم، غلط زیادی است. کسی 
منتظر اجازه این و آن نیست. جمهوری اسلامی 
سیاست و روشی دارد. روش و سیاست خود را 

تعقیب می کند.«
جمهوری اسلامی ایران خواسته غیر منطقی 

ندارد
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو 
با ایسنا، با اشاره به بیانات اخیر مقام معظم 
رهبری پیرامون مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا، 
قرمزی  خطوط  یک  ای  مذاکره  هر  کرد:  بیان 
دارد. ما باید بررسی کنیم که آیا این خطوط قرمز 
منطقی است یا خیر. به عنوان مثال ایران مطرح 
کند که ساخت بمب اتم خط قرمز است. طبیعی 
است که اینجا دنیا می گوید تو قصد داری دنیا را 
تهدید کنی، اما جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه 

چنین خواسته غیرمنطقی نداشته است.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: برداشت شخصی بنده این است که ترامپ 
در  کرد.  خواهد  نشینی  عقب  خود  موضع  از 
لابی  تاثیر  تحت  کنگره  اکثریت  که  شرایطی 
صهیونیست ها است، ترامپ نیز مجبور است 
که این راه ها را طی کند و بعد اعلام کند که 
نشد. ترامپ به مجوز کنگره نیاز دارد. از نگاه 
بلوف  یک  ایران  در  سازی  غنی  توقف  بنده 
سیاسی است. ترامپ صرفا یک سنگی پرتاب 
کرده است. ترامپ از صفر شروع کرده است. 
از ۱۰ مذاکره را شروع نکرده است. باید به ترامپ 
حق داد که برای رویارویی با فشار صهیونیست 

ها چنین مطالبی را مطرح کند.

پزشکیان در دیدار با سلطان عمان:
قدردان نقش فعال و سازنده عمان 
در روند مذاکرات غیرمستقیم هستیم

عمان  و  ایران  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
برای  می توانند  که  دارند  اختیار  در  ظرفیت هایی 
رفاه و پیشرفت یکدیگر و دیگر ملت های منطقه به 
کار گیرند، گفت: از نقش فعال و سازنده سلطنت 
عمان در روند مذاکرات غیرمستقیم نیز قدردانی 
می کنیم و امیدواریم این روند به نتایج خوبی منجر 

شود.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان، بعد از ظهر 
امروز سه شنبه، در جریان برنامه های سفر رسمی 
عمان،  سلطان  طارق«،  بن  »هیثم  با  عمان،  به 

دیدار و گفت وگو کرد.
آمادگی  بر  تأکید  با  دیدار،  این  در  پزشکیان   
جمهوری اسلامی ایران برای گسترش همکاری ها 
با عمان در همه زمینه ها، اظهار داشت: آمادگی 
داریم برای عزت و عظمت مسلمانان، هر کاری 
که در توان مان است، انجام دهیم. هر یک از ما 
ظرفیت هایی در اختیار داریم که می توانیم برای رفاه 
و پیشرفت یکدیگر و دیگر ملت های منطقه به کار 
بگیریم؛ در چنین شرایطی، هیچ قدرت خارجی قادر 
نخواهد بود ملت های مسلمان را زیر سلطه خود 

درآورد.
صریح  مواضع  از  قدردانی  با  جمهور  رئیس 
فلسطین،  مردم  از  حمایت  در  عمان  سلطنت 
تصریح کرد: از مواضع خوب شما درباره مسئله غزه 

و حمایت از مظلومین صمیمانه تشکر می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به آمادگی ایران برای توسعه 
علمی،  مالی،  حوزه های  در  عمان  با  همکاری ها 
آموزشی، فناوری و به ویژه پزشکی، تأکید کرد: در 
حوزه پزشکی، می توانیم روابط سازنده ای با عمان 
شکل دهیم. نفت و گاز گرچه نعماتی خدادادی 
هستند، اما نامحدود نیستند. لازم است که تجار و 
صنعتگران دو کشور با نگاه به آینده، برای نسل های 
بعدی برنامه ریزی و پایه های بلندمدت اقتصادی را 
تقویت کنند. پزشکیان در بخش دیگری از سخنان 
خود بر ضرورت تسهیل روند مبادلات اقتصادی، 
همکاری های  گسترش  و  تجاری  تسهیل گری 

فیمابین در حوزه های دفاعی و امنیتی تأکید کرد.
به  اشاره  با  همچنین  کشورمان  جمهور  رئیس 
روند  در  عمان  سلطنت  سازنده  و  فعال  نقش 
تلاش های  از  کرد:  اظهار  غیرمستقیم،  مذاکرات 
مسیر  در  عمان،  برادر  و  دوست  کشور  خوب 
میانجی گری در موضوع مذاکرات قدردانی می کنیم 

و امیدواریم این روند به نتایج خوبی منجر شود.
وی با تاکید بر جایگاه راهبردی عمان در سیاست 
ایران گفت: جمهوری  اسلامی  خارجی جمهوری 
اسلامی ایران در مورد عمان اعتماد کامل دارد؛ این 
اعتماد، مسئولیت دو طرف را برای تقویت روابط و 

پیگیری تفاهمات سنگین تر می کند.
با  نیز  طارق  بن  هیثم  سلطان  دیدار،  این  در 
استقبال از سفر هیئت بلندپایه جمهوری اسلامی 
ایران، گفت: از فرمایشات خوب شما سپاسگزارم. 
به لطف خداوند، امروز عمان بدون وابستگی به 
نفت و گاز و با تمرکز بر تقویت مبادلات تجاری، 
در وضعیت مناسبی قرار دارد. سلطان عمان افزود: 
با شما موافقم که اگر مسیر فعالیت تجار گشوده 
شود، شاهد جهشی معنادار در روابط دو کشور 
خواهیم بود. روابط بنادر ایران و عمان باید توسعه 
یابد و ظرفیت ریلی شمال به جنوب ایران نیز از 

منظر تجاری برای ما بسیار مهم است.
امنیتی و نظامی موجود  با اشاره به روابط  وی 
مذاکره  حوزه  در  کرد:  تصریح  کشور،  دو  میان 
نیز مسقط با جدیت مسیر را پیگیری می کند و 
موفقیت جمهوری اسلامی ایران را موفقیتی برای 
منطقه می داند. باید حمایت بیشتری از همکاری ها 
در حوزه انرژی میان دو کشور صورت گیرد و ما از 
هرگونه همکاری با ایران به ویژه در حوزه های نظامی 

و منافع مشترک استقبال می کنیم.
سلطان عمان با قدردانی از حسن اعتماد رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به نقش میانجی گرانه عمان، 
تأکید کرد: ما در این روند، هیچ منفعت و مصلحت 
شخصی دنبال نمی کنیم و صرفاً با نیت خیرخواهانه 
وارد شده ایم. مطمئن باشید که مواضع ایشان که از 
سوی شما به ما منتقل می شود، با دقت و احترام 

کامل مورد توجه و پیگیری ما قرار می گیرد.
اصولی  مواضع  از  تقدیر  ضمن  پایان  در  وی 
جمهوری اسلامی ایران در دفاع از مردم فلسطین، 
تصریح کرد: ایستادگی بر حقوق ملت فلسطین و 
دفاع از شهروندان مظلوم، برای ما ارزشمند و قابل 

تقدیر است.

دوازدهم  مجلس  رئیسه  هیات  دومین  انتخابات 
برگزار شد و محمدباقر قالیباف رئیس مجلس ماند. 
۹ عضو دیگر هیات رئیسه نیز بدون تغییر ماندند. 
تنها دو نفر از دبیران تغییر کردند و نایب رئیسان با 
قرعه کشی جایشان عوض شد. در این انتخابات تعداد 

واقعی تندروهای جبهه پایداری نیز مشخص شد.
محمدباقر قالیباف سرشناس ترین نامزد در دومین 
انتخابات هیات رئیسه مجلس کنونی بود که پنج سال 
بر کرسی ریاست مجلس نشسته بود)مجالس یازدهم 
و دوازدهم( و توانست دوباره به عنوان یکی از سران 
قوا مستقر بماند. در تاریخ مجالس شورای اسلامی 
سابقه برکناری رئیس مجلس مستقر وجود نداشته 
است. فقط در مجلس سوم بود که به خاطر جابجا 
شدن آیت الله هاشمی رفسنجانی از ریاست مجلس 
به ریاست جمهوری ریاست قوه مقننه برای دو سال 
به مهدی کروبی منتقل شد. به همین خاطر احتمال 
انتخابات هیات رئیسه  قالیباف در  ابقای محمدباقر 

امروز از قبل وجود داشت.
خبر آنلاین در ادامه می نویسد: احمد راستیه، از 
کاندیداهای  دیگر  از  پایداری  چهره های عضو جبهه 
کاندیدای حداکثری  مقابل  که  بود  ریاست مجلس 

شکست خورد.
از خرداد ۹۹ که محمدباقر قالیباف از حوزه انتخابیه 
تهران پا به خانه ملت )مجلس یازدهم( گذاشت و در 
اولین رقابتش با فریدون عباسی و مصطفی میرسلیم 
توانست بر کرسی ریاست بنشیند، دیگر تا به امروز 

کسی جز او نتوانسته در راس قوه مقننه قرار بگیرد. 
قالیباف امسال و در دومین دور از انتخابات هیات 
رئیسه مجلس دوازدهم در رقابت با  احمد راستینه 
هفشجانی کاندیدای دیگر ریاست مجلس توانست او 
را از گود رقابت خارج کرده و ریاست خود را در مجلس 

به ۶ سال برساند.
همچنین هادی قوامی برای ریاست مجلس کاندیدا 
شده بود، اما پیش از برگزاری انتخابات از رقابت ها 

انصراف داد.
او،  با  تندروها  چالش های  خاطر  به  حال،  این  با 
قالیباف  احتمال ریزش آرایش وجود داشت. اگرچه 
در دوره مجلس یازدهم هم با جریان های سیاسی در 
چالش بود اما فضای مقابله با او از انتخابات ۱۴۰۳ 
قبول  قابل  نمایندگان  از  برای عده ای  شدت گرفت. 
از سوی دیگر  انتخابات شود.  قالیباف وارد  نبود که 
حضور دو کاندیدای اصولگرا در ریاست جمهوری و 
کناره نگرفتن هر یک به نفع دیگری، فاصله جلیلی ها 
و قالیبافی ها را بیشتر کرد؛ به خصوص آن که قالیباف 
پس از استقرار دولت پزشکیان در مواردی مثل توقف 
قانون عفاف و حجاب یا ابلاغ قانون پالرمو با همراهی 
با دولت، فاصله خود را از پایداری چی ها بیشتر کرده 
است. این را از همان توییت قالیباف دو روز مانده به 

انتخابات هیات رئیسه مجلس می شد فهمید.
ایکس  اجتماعی  شبکه  در  یکشنبه  روز  قالیباف 
قانون  ندارد.  تمامی  برخی  عوام فریبی  نوشت: 
پالرمو مصوب مجلس دهم، در مجمع تشخیص به 
درخواست رئیس جمهور بررسی، تصویب و به قانون 
به  و  دارد  قانونی  الزام  آن  ابلاغ  است؛  تبدیل شده 
الزام  طبق  نیز  حجاب  قانون  نیست.  کسی  دلخواه 
قانونی، نامه کتبی دبیرخانه شعام فعلاً ابلاغ نشده 

است. انصاف هم بد چیزی نیست.
این توییت نشان دهنده مرزبندی جدی قالیباف با 
جبهه پایداری بود. علاوه بر این، در روزهای گذشته 
پیام های تهدیدآمیزی در مخالفت با انتخاب قالیباف 

ارسال  نمایندگان  به  رئیس مجدد مجلس  به عنوان 
شده است.

قالیباف اوج گرفت؛ جبهه پایداری منزوی تر شد
البته سیر قالیباف به سوی نامقبولیت هم در مجلس 
و هم در فضای اجتماعی وجود داشت. تعداد آرای او 
در انتخابات مجالس این موضوع را به خوبی نشان 
می دهد. او سال ۹۸ با یک میلیون و ۲۶۰ هزار رأی 
در  اما  شد،  مجلس  وارد  تهران  اول  نفر  به عنوان 
انتخابات مجلس دوازدهم با ۴۴۸ هزار رأی به عنوان 
نفر چهارم وارد مجلس شد. این ریزش مقبولیت در 
بین نمایندگان نیز وجود داشت. قالیباف که سال اول 
و دوم مجلس یازدهم با ۲۳۰ رأی، ریاست را از آن 
خود کرده بود، در آخرین اجلاسیه هیأت رئیسه، ۲۱۰ 
رأی از آن خود کرد. سال قبل نیز با ۱۹۸ رأی مجدداً به 

ریاست بازگشت.
مجتبی  گذشته،  سال  رئیسه  هیأت  انتخابات  در 
ذوالنوری و متکی رقبای قالیباف بودند. آن ها با توجه 
نزدیک تر  مجلس  بر  حاکم  جریان های  به  اینکه  به 
بودند، نتوانستند موفقیت داشته باشند. به همین 
خاطر تصور بسیاری بر آن بود که با ضربه شستی که 
پایداری ها به قالیباف نشان می دهند او رئیس خواهد 
ماند با پایین تر آمدن آرای او. با این حال، آرای بالای 
۲۰۰ رای قالیباف کمی غافلگیرکننده بود. ۲۱ رای به آرای 
قبلی او اضافه شد و توانست با ۲۱۹ رای از ۲۷۲ رای 
در برابر احمد راستینه نماینده پایداری چی پیروز شود.

آرای راستینه؛ تعداد راستین تندروها
راستینه نماینده جبهه پایداری هم ۳۶ رای آورد. و 
تعداد آرای سفید و باطله هم به ترتیب ۱۵ و ۲ رای 
بودند. تعداد آرای راستینه نشان می دهد اعضای جبهه 

پایداری هم در مجلس به دو گروه تقسیم شده اند. در 
ماه های اخیر افرادی از این جریان سیاسی مثل محمود 
نبویان به سوی قالیباف متمایل شده اند و  از افرادی 
مثل حمید رسایی، مهدی کوچک زاده و امیرحسین 
رقیب  آرای  اوصاف،  این  با  گرفته اند.  فاصله  ثابتی 
قالیباف از ریزش بیشتر پایداری ها حکایت و تعداد 

راستین آنها خبر می دهد.
نکته قابل توجه آن است که قالیباف در شش دوره 
انتخابات هیات رئیس مجلس هم از نظر نسبت آرا با 
توجه به تعداد رقیب بر سر ریاست مجلس رکورددار 

است.
رقابت نواب رئیس؛ چهره های آشنا با رقبای 

هم جناحی
چندانی  تغییر  هم  رئیسه  هیات  دیگر  کرسی   ۱۱
نداشت. برای نشستن بر صندلی نایب رئیسی اول و 
دوم مجلس شش نفر  عبدالرضا مصری، علی نیکزاد، 
حسینعلی حاجی دلیگانی، حمیدرضا حاجی بابایی، 
مجتبی ذوالنوری و علیرضا منادی سفیدان نامزد شده 
بودند. اما نهایتا نیکزاد و حاجی بابایی نایب رئیس 
مجلس دوازدهم ماندند. هردو آنها ۱۱۱ رای آوردند و 
بنا بر آیین نامه داخلی مجلس در این شرایط نایب 
رئیسان باید با قرعه کشی تعیین می شدند. نتیجه این 
قرعه کشی آن شد که امسال نیکزاد نایب رئیس اول و 

حاجی بابایی نایب رئیس دوم شود.
برای نشستن بر شش صندلی دبیری هیات رئیسه 

نیز این ۲۲ نفر نامزد شده بودند:
مجتبی بخشی پور، محمد رشیدی، صدیف بدری، 
روح الله متفکر آزاد، رضا جباری، عباس پاپی زاده، رضا 
حاجی پور، محمدمهدی فروردین، مصطفی معینی 

ابراهیم  فرشاد  نادری،  احمد  رنجبرزاده،  اکبر  آرانی، 
پور، فاطمه مقصودی، حسن قشقاوی، احسان قاضی 
زندیان،  علیرضا  نوروزی،  الله  زاده هاشمی، رحمت 
محمدرضا صباغیان، علی خضریان، مجتبی یوسفی، 

حسنعلی اخلاقی امیری و ابوالقاسم جراره.
اما اکثریت ترکیب هیات رئیسه قبلی حفظ شد و 
صدیف بدری و رضا جباری جایگزین محمد رشیدی 
و مجتبی یوسفی شدند که در یکسال گذشته عضو 
هیات رئیسه بودند. به این ترتیب دبیران هیات رئیسه 
عبارتند از:  احمد نادری، رضا جباری، عباس پاپی زاده، 
متفکر  روح الله  و مجتبی بخشی پور،  بدری  صدیف 

آزاد.
بر اساس ماده ۲۱ قانون آیین نامه داخلی مجلس، 
نقش دبیران هیأت رئیسه عبارت اند از: ثبت و انتشار 
مذاکرات، قرائت طرح ها و لوایح، تنظیم پیشنهادهای 

نمایندگان و تخصیص وقت نطق به قید قرعه.
همچنین علیرضا سلیمی، عباس گودرزی و جلیل 
میرمحمدی که در یک سال گذشته اعضای ناظر هیات 
رئیسه مجلس بودند در سمت خود ابقا شدند. به جز 
این سه نفر احد آزادی خواه، سید حمیدرضا کاظمی، 
پیمان  شهریاری،  محمدمهدی  زارعی،  غلامحسین 
فلسفی، رحیم کریمی، محمد معتمدی زاده و جبار 
کوچکی نژاد برای کرسی های ناظر کاندیدا شده بودند.

بر اساس ماده ۷۰، ناظران هیأت رئیسه، بر عملکرد 
پژوهشی  مراکز  و  اموال،  بودجه،  اداری،  واحدهای 
نمایندگان،  مشکلات  پیگیری  همچنین  و  مجلس، 
حضور  با  نمایندگان  ترتیب،  این  به  دارند.  نظارت 
اداری  امور  دنبال کردن  به جز  مناصبی،  در چنین 

مجلس، رزومه سیاسی خود را ارتقا می دهند.

امنیتی  نیروهای  از معممین اصولگرا،  توسط  غلامرضا قاسمیان، 
آن،  از  قبل  روز  است. یک  بازداشت شده  مدینه  در شهر  سعودی 
او ویدئویی از خود در این شهر منتشر کرده بود و در آن، حاکمان 
عربستان را کاسبان و غاصبان قبله نامیده و مدعی شده بود که در 
مکه و مدینه، مراکز فحشا راه انداخته اند: »عزیزان دیگه از این به بعد 
به جای اینکه لازم باشه بخوان برن آنتالیا میتونن به مکه و مدینه سفر 
بکنن. کاسبان و غاصبان قبله شرایط خوبی رو  فراهم کردند، قمارخانه 
ها، مراکز فحشا، کنسرت های رکیک همه آماده شده و به تنظیمات 

کارخانه بنی امیه داره برمیگرده.« !
در همین رابطه عصر ایران می نویسد: 
در این باره نکات زیر قابل توجه است:

۱ - از این که یک هموطن ما در کشوری دیگر درگیر مسائل پلیسی و 
امنیتی و بازداشت و محاکمه و ... شده، ناراحت هستیم و امیدواریم هر 

چه زودتر مشکل او حل شود و به مشکل سازی برای کشور نینجامد.
۲ - اگر کسی به ایران بیاید و در مقابل حرم امام رضا علیه السلام، 
ویدئو بگیرد و بگوید که حاکمان ایران غاصبان و کاسبان حرم هستند 
و بعد هم مسوولان کشورمان را متهم به راه اندازی مراکز فحشا در 
جوار حرم کند و سپس این فیلم را در فضای اینترنت منتشر کند، آیا 
مسوولان امنیتی کشورمان به چنین شخصی لبخند می زنند یا همان 

کاری را می کنند که امنیتی های عربستان کردند؟
کسی که اندکی دانش داشته باشد می فهمد که مکه و مدینه 

در قلمرو حاکمیتی عربستان سعودی است و سعودی ها حاکم 
سرزمین شان هستند نه غاصب سرزمین خودشان.  کسی که اندکی 
از خرد برخوردار باشد می فهمد که وقتی میهمان وارد خانه میزبان 
می شود، باید قوانین خانه اش را رعایت کند نه این که به او توهین 
کند و او را متهم به غاصبی و کاسبی قبله و تفکرات الحادی و ... 
کند.   کسی که اندکی تقوا داشته باشد حرمت دو شهر مقدس مکه 
و مدینه را حفظ می کند و با مقایسه این دو حرم با آنتالیا، به دروغ 
نمی گوید در جوار حرم الهی و نبوی، مراکز فحشا برقرار کرده اند 
و حال آن که این دو شهر، عاری از چنین مراکزی هستند. راستی 
این مراکز کجای مکه و مدینه اند که فقط قاسمیان آدرس شان را 

می داند؟!
۳ - قبل از آغاز سفر حج، به حجاج توصیه های لازم شده است که 
مراعات قوانین و حساسیت های کشور میزبان را بکنند. آیا این فرد، نمی 
دانست که اگر در همین آغاز سفر حج، چنین ویدئوی موهنی را منتشر 
کند، ممکن است با او برخورد شود؟ فکر کرده صدا و سیمای خودمان 
است که هر حرف ناروایی هم بزند، کسی با او کاری نخواهد داشت و 

حتی تشویقش هم می کنند؟!
به نظر می دانست که انتشار این سخنان، عواقب امنیتی دارد چون 
در همین ویدئو می گوید که سختگیری ها وحشتناک است و حتی به 
زائران اجازه  این که معارف حج را هم بفهمند نمی دهند)!(. حال سوال 
اینجاست که چرا چنین کرده است؟ آیا می خواسته انتحار کند؟ یا برای 

خودش اعتبار بسازد؟ یا ماموریت داشته که برای کشور حاشیه بسازد؟ 
یا نیت دیگری داشته است؟! اساساً چه سودی در این ویدئو نهفته بود 

که فکر کرده باید منتشرش کند؟!
۴ - بحران سازی در روابط ایران و عربستان، خطی بوده است که 
همواره از سوی برخی جریان های مشکوک دنبال شده است. نمونه 
آتش  کرد،  وارد  ایران  به  جبرانی  غیرقابل  های  خسارت  که  بارزش 
زدن سفارت عربستان در تهران توسط همین گروه ها بود. حالا هم 
در شرایطی که روابط دو کشور در مسیر بهبود قرار گرفته، ناگهان 
یک روحانی معروف که اتفاقاً به همان گروه ها نیز نزدیک است، در 
آغاز فصل جدید حج، فایل ویدئویی منتشر می کند و با حمله شدید 
به حاکمان عربستان، به صراحت می گوید که گول رفت و آمدهای  

دیپلماتیک را نخورید!
با توجه به شهرت این فرد و انتساب او به برخی مسوولان، لازم است 
جمهوری اسلامی به فوریت و صراحت از سخنان احمقانه او اعلام 

برائت کند تا مواضع او به حساب تهران نوشته نشود.
به راستی تا کی قرار است مردم و کشور و نظام ، تاوان نابخردی های 

فردی را بدهند؟ 
۵ - این فرد حتی اگر از دادگاه های سعودی رهایی یافت، باید در 
ایران محاکمه شود تا هم او و هم دیگران بفهمند که هزینه تراشی 
برای یک ملت تاوان دارد چه سفارت آتش بزنند و چه با سوءاستفاده 

از شهرت خود، حراّفی کنند و عِرض خود ببرند و زحمت ملت بدارند.

ترکیب هیات رئیسه مجلس کمترین تغییر را شاهد بود

وها وای تندر ابقای قالیباف در انز
گروه سیاسی- جمع بندی نمایندگان در دومین انتخابات هیات رئیسه مجلس آن بود که کمترین تغییر در ترکیب هیات رئیسه مجلس اتفاق بیفتد و مجلس 

به تغییر دو نفر آن هم در مسئولیت دبیری اکتفا کرد.

بار سنگین اظهارات نابجا بر دوش سیاست خارجیخط تخریب روابط تهران - ریاض فعال شده است؟!

اگرچه قالیباف 
در دوره مجلس 

یازدهم هم با 
جریان های 
سیاسی در 

چالش بود اما 
فضای مقابله با 
او از انتخابات 
140۳ شدت 

گرفت

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به ویژگی های استان گیلان گفت: همه عوامل جهش 
اقتصادی در این استان وجود دارد اما متاسفانه در دهه های گذشته آنطور که باید به این 
استان توجه نشده است، با اختیاراتی که به استانداران استان های مرزی داده می شود، زمان 
آن رسیده است که استان گیلان در همه زمینه ها و خصوصاً در زمینه تجارت با کشورهای 

همسایه بدرخشد.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در دیدار با استاندار و نمایندگان مردم شهرستان های 
اول  معاون  دفتر  در  نیم  و  ساعت  یک  که  اسلامی  شورای  مجلس  در  گیلان  استان 
رئیس جمهور به طول انجامید، پس از شنیدن مشکلات و راه حل های ارائه شده از سوی 
استاندار و نمایندگان استان گفت: در دولت چهاردهم آماده همکاری برای کمک به حل 

مشکلات و چالش های بیان شده هستیم. 
وی با بیان این که »سانتیمتر به سانتیمتر سرزمین گیلان ارزشی غیرقابل وصف دارد« 
اظهار کرد: استان های شمالی و از جمله گیلان از ابتدای انقلاب از اولویت های کشور بوده اند 
اما متاسفانه به دلایل مختلف، این استان آن گونه که انتظار می رفت توسعه پیدا نکرد که 
باید با تلاش و برنامه ریزی و دعوت از بخش خصوصی، گیلان را به جایگاه شایسته اش 

برسانیم.
وی با اشاره اهمیت راهبردی استان گیلان در مسیر اتصال ایران به منطقه اوراسیا گفت: 
مرزهای شمالی کشور به  ویژه این استان برای ما اهمیت بسیار زیادی دارد؛ چرا که تجارت با 

منطقه اوراسیا عمدتاً از این مسیر انجام می شود.
به عنوان  گیلان  از  عبوری  کریدورهای  اهمیت  بر  تأکید  با  رئیس جمهور  اول  معاون 
شاهراه های اصلی ارتباط با اوراسیا افزود: این مسیرها برای آینده تجاری و ترانزیتی کشور 

تعیین کننده اند و باید در اولویت توسعه قرار گیرند.
وی همچنین با انتقاد از تداوم چالش های زیست محیطی گیلان و مازندران گفت: مسأله 
فاضلاب و پسماند بعد از چند دهه همچنان حل نشده باقی مانده است و اکنون باید برای 

رفع آن ها چاره اندیشی کرد.
که  معتقدیم  ما  کرد:  اظهار  گیلان  استان  ویژگی های خاص  به  اشاره  با  هم چنین  وی 
کشاورزی، گردشگری و صنعت باید پیشانی پیشرفت استان باشند، البته منظور از صنعت، 
صنایع بدون آلودگی خصوصا در حوزه آی تی و صنایع پیشرفته و نوین است که با توجه به 
نخبگان استانی و ظرفیت بالایی که در این زمینه در این استان وجود دارد، دست یافتن به 

آن دشوار نیست.
عارف با اشاره به فرصت های طلایی که برای رشد استان وجود داشته اما از آن ها غفلت 
شده است افزود: متاسفانه آنگونه که انتظار می رود در زمینه گردشگری کار نکرده ایم، با 
 آلوده کردن محیط زیست منظره زیبای طبیعت را از بین برده ایم، در بخش کشاورزی با 
آنکه استان از نظر برنج زبانزد دنیاست اما به دلیل آنکه در دهه های ابتدایی انقلاب جلوی 
تقسیم زمین ها گرفته نشد، حالا با این مسئله مواجه هستیم که با نیم هکتار یک خانواده 
باید مخارج خود را تامین کند که کاری بسیار سخت و نشدنی است و همه این ها موانعی 

هستند که با آن ها روبرو هستیم.
وی تصریح کرد: نتیجه بی توجهی به این استان، همین مشکلاتی است که در جنگل ها و 
منابع طبیعی شاهد آن هستیم، در حالی که ما در دولت چهاردهم باید به سمت آن نوع از 
گردشگری، کشاورزی و صنایع  های تک برویم که آلوده کننده محیط زیست نیستند و این نوع 
از صنعت با توجه به حضور نخبگان و چهره های برجسته بین المللی در این استان، می تواند 

به یک مزیت مهم تبدیل شود البته باید در این زمینه ها برنامه ریزی کرد و ما هم به عنوان 
دولت در هر کجا که لازم باشد در خدمت شما هستیم.

وی ادامه داد: راهبرد دولت وفاق، گسترش مشارکت بخش خصوصی است و این اولویت 
ماست، اگر چه در دهه های ۶۰ و ۷۰ در زمینه حضور بخش خصوصی با مشکل روبرو بودیم 
اما با ابلاغ سیاست های کلی اصل ۴۴ شرایط در زمینه بخش خصوصی بسیار تغییر کرده 
است و مقام معظم رهبری در سخنان خود به این موضوع تاکید کردند که بخش خصوصی 

باشد و جایی که بخش خصوصی نتوانست وارد شود، دولت به میدان بیاید.
معاون اول رئیس جمهور گفت: با بخش خصوصی با سازوکارهای صحیح توافق کنید تا پای 
کار بیایند، ما نمی توانیم از اهداف برنامه هفتم کوتاه بیاییم، ما نمی توانیم سند چشم انداز 
۲۰ ساله را نادیده بگیریم، ما باید رشد هشت درصدی را محقق کنیم اما برای این کار به ۱۵۰ 
تا ۲۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز است، که اگر چه منابع داخلی در این زمینه کارساز 

است اما نمی توانیم خودمان را به منابع داخلی محدود کنیم.
وی خطاب به استاندار و نمایندگان استان افزود: راهبرد کلی ما این است که به استانداران 
و خصوصاً استانداران استان های مرزی اختیارات لازم داده شود، این اختیارات البته تنها 
برای مبادلات مرزیی نیست، بلکه حتی اختیار تجارت و بازرگانی با کشورهای همسایه هم 
داده خواهد شد، در مورد استان گیلان، اوراسیا از جمله مناطقی است که در حوزه فعالیت 

شماست.
وی بر مشارکت بخش خصوصی در توسعه گیلان نیز تاکید و تصریح کرد: در هر جایی 
که سرمایه گذار آماده ورود باشد، دولت حمایت کامل خواهد کرد،  اگر با بخش خصوصی 

توافق کنید، ما هم کمک می کنیم.

محمد رضا عارف: 
برای تحقق رشد ۸ درصد نمی توانیم خود را به منابع داخلی محدود کنیم
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